

Marilena VLAD

Lista de lucrări

Cărți de autor

1. *Damascius et l'ineffable. Récit de l'impossible discours*, Paris, Vrin, 2019.
2. *Dincolo de ființă. Neoplatonismul și aporiile originii inefabile*, București, Zeta Books, 2011.

Volume editate

1. *Memorie și temporalitate. De la Platon la Derrida*, Zeta Books, București, 2006 (în colaborare).
2. *La médiation discursive dans le néoplatonisme*. Număr special al revistei *Chora. Revue d'études anciennes et médiévales: philosophie, théologie, sciences*, 14/2016.

Articole în reviste științifice

1. "The Dynamic Structure of Reality in Damascius and Pseudo-Dionysus the Areopagite", *Journal of Early Christian Studies*, vol. 34.1, Spring 2026 (în curs de apariție).
2. "Damascius and the Ineffable Thread of Reality", *International Journal of the Platonic Tradition*, 2024, pp. 1-27.
3. "La logique de la lumière chez Pseudo-Denys l'Aréopagite", *Laval théologique et philosophique*, 79, 2 (2023), pp. 257-273.
4. "Damascius on self-constituted realities", *Archiv für Geschichte der Philosophie*, 103 (3), 2021, pp. 404-428.
5. "Socrates' Apology and the Philosophical Art of Divination: the Delphic Oracle", *International Journal of the Platonic Tradition*, 15 (1) 2020, 5-26.
6. "Denys l'Aréopagite et le principe donateur de bien", *Chora. Revue d'études anciennes et médiévales: philosophie, théologie, sciences* 15-16/ 2017-2018, pp. 565-590.
7. "Parler de Dieu et parler à Dieu: Damascius et Denys l'Aréopagite sur le rôle de la discursivité", *Freiburger Zeitschrift für Philosophie und Theologie*, 64 (2017) 2, pp. 395-412.
8. "Stepping into the Void: Proclus and Damascius on Approaching the First Principle", *The International Journal of the Platonic Tradition*, 11, No. 1/ 2017, pp. 44-68.
9. "Defying Words: Damascius and the Travail of the Unsayable", *Chora. Revue d'études anciennes et médiévales: philosophie, théologie, sciences* 14/ 2016, pp. 223-250.
10. "Discourse and suppression of discourse in Damascius' *De principiis*", *Rhizomata. A Journal for Ancient Philosophy and Science* 2.2 (2014) pp. 187-233.
11. "Damascius et la divination du principe incoordonné", *Revue Philosophique de Louvain*, vol. 111, no. 3, 2013, pp. 469-490.
12. "Discours et suppression du discours dans le *De principiis* de Damascius", *Historia philosophica. An International Journal*, vol. 10, 2012, pp. 25-40.
13. "Inéluctable totalité : Damascius et l'aporie du principe au-delà du tout", *Synthesis philosophica*, vol. 27 No. 1 (2012), pp. 141-157.
14. "Transcendance et causalité. Proclus sur le principe au-delà de l'être", *Chora. Revue d'études anciennes et médiévales: philosophie, théologie, sciences*, nr. 7-8, 2009-2010, pp. 53-70.

15. "De l'unité de l'intellect à l'un absolu: Plotin critique d'Aristote", *Chora. Revue d'études anciennes et médiévales: philosophie, théologie, sciences*, nr. 5, 2007, pp. 121-140.
16. "De principiis: de l'aporétique de l'Un à l'aporétique de l'Ineffable", *Chora. Revue d'études anciennes et médiévales: philosophie, théologie, sciences*, nr. 2, 2004 pp. 125-148.

Studii în volume colective

1. "Damascius et les métaphores de l'indicible," in A. Lecerf, C. Macris, L. Soares și A. Timotin (ed.), *Hommage à Philippe Hoffmann*, Turnhout, Brepols, 2025 (în curs de apariție).
2. "Damascio", in José M. Zamora (ed.), *Guía Comares de Neoplatonismo*, Granada: Comares, 2024, pp. 161-179.
3. "Exaiphnes. Damascius on Soul and the Identity of Contraries", in Gheorghe Pașcălu (ed.), *Damaskios: Philosophie, Religion und Politik zwischen Ost und West*, Heidelberg: Universitätsverlag Winter, 2024, pp. 289-312.
4. "L'Être premier – entre Proclus et Denys l'Aréopagite", in D. Calma (ed.), *Reading Proclus and the Book of Causes*, vol. 3, Brill, 2022, pp. 89-116.
5. "Dialectic and Philosophical Divination in Plato's *Phaedrus*", in K. Larsen, V. Haraldsen, J. Vlasits (eds.), *New Perspectives on Platonic Dialectic*, Routledge, 2022, pp. 249-263.
6. "Invoquer, nommer, être présent. Pseudo-Denys l'Aréopagite sur la prière", in Philippe Hoffmann, Andrei Timotin (ed.), *Théories et pratiques de la prière dans l'Antiquité tardive (II^e-VI^e s.)*, Brepols, 2020, pp. 309-326.
7. "La divination du principe chez Damascius et le silence de Platon," in Paul Magdalino and Andrei Timotin (ed.), *Savoirs prédictifs et techniques divinatoires de l'Antiquité tardive à Byzance* (Seyssel, La Pomme d'or, 2019): 99-124.
8. "Dionysius the Areopagite on Angels. Self-constitution versus Constituting Gifts", in Luc Brisson, Seamus O'Neill, Andrei Timotin (eds.), *Neoplatonic Demons and Angels*, Leiden-Boston, Brill, 2018, pp. 269-290.
9. "Denys l'Aréopagite et l'image divine : symbole, empreinte, statue", in Kristina Mitalaitė, Anca Vasiliu (ed.), *L'icône dans la pensée et dans l'art*, Turnhout, Brepols, 2017, pp. 67-92.
10. "Parler de rien. Damascius sur le principe au-delà de l'Un", in L. Soares Santoprete, Ph. Hoffmann (ed.), *Langage des dieux, langage des démons, langage des hommes dans l'Antiquité*, Turnhout, Brepols, 2017, pp. 263-280.
11. "Jean-Luc Marion, lecteur de Denys l'Aréopagite", in: Cristian Ciocan, Anca Vasiliu (ed.), *Lectures de Jean-Luc Marion*, Paris, Cerf, 2016, pp. 46-60.
12. "Damascius and Dionysius on prayer and silence", in John Dillon, Andrei Timotin (ed.), *Platonic Theories of Prayer*, Leiden-Boston, Brill, 2015, pp. 192-212.

Traduceri

1. Teofil Coridaleu, *Comentariu la tratatul Despre suflet al lui Aristotel, Cartea I* (ediție bilingvă). Stabilirea textului grec, traducere în limba română, introducere, note și glosar de Marilena Vlad. Iași, Polirom, 2024.
2. Dionisie Areopagitul, *Despre ierarhia cerească*, Iași, Polirom, 2021 (ediție bilingvă). Traducere din limba greacă, introducere, note și glosar de Marilena Vlad. Iași, Polirom, 2021, ISBN 978-973-46-8730-5.
3. Dionisie Areopagitul, *Despre numele divine. Teologia mistică* (ediție bilingvă). Traducere din limba greacă, introducere, note, glosar de termeni și bibliografie de Marilena Vlad. Iași, Polirom, 2019.

4. Plotin, *Enneade, VI* (ediție bilingvă). Traducere din limba greacă și comentarii de Vasile Rus, Liliana Peculea, Marilena Vlad, Cristina Andrieș, Gabriel Chindea, Alexander Baumgarten. București, Univers Enciclopedic Gold / IRI, 2007.
5. Damascius, *Despre primele principii: aporii și soluții* (ediție bilingvă). Traducere din limba greacă, introducere și note de Marilena Vlad. București, Humanitas, 2006.
6. Plotin, *Enneade, III-V* (ediție bilingvă). Traducere din limba greacă și comentarii de Vasile Rus, Liliana Peculea, Marilena Vlad, Alexander Baumgarten, Gabriel Chindea, Elena Mihai. București, Univers Enciclopedic Gold / IRI, 2005.

Prezentări la conferințe

1. "Mystery as the Meaning of Dionysius' Hierarchy," *Order and Hierarchy in Late Antique and Byzantine Thought*, New Europe College, Bucharest, 10 October 2024.
2. "Proclus and Dionysius: Two Diverging Concepts of Order," *20th annual conference of the International Society for Neoplatonic Studies*, Catania, 14–17 June 2023.
3. "Thinking reality: Damascius and Dionysius the Areopagite," *Natura, Mondo E Ordine Anteriore*, Convegno Internazionale, Dipartimento di Scienze Umane, Università degli studi dell'Aquila, 11–12 May 2023.
4. "Trois sens de la triade. Proclus et Denys," *Triades et Trinité: Structures ontologiques et cognitives*, Centre Léon Robin, CNRS, 7 April 2022.
5. "L'aporétique de Damascius," *L'esprit critique dans l'Antiquité*, Université Laval, 14–16 October 2021.
6. "Exaiphnes. Damascius on the Identity of Opposites," *Damaskios: Philosophie, Religion und Politik zwischen Ost und West*, Internationales Wissenschaftsforum der Universität Heidelberg, 28 September–1 October 2021.
7. "The one and its two manners of being," *Symposium Platonicum XII: Plato's Parmenides*, Paris: France, 15–19 July 2019.
8. "Damascius. New Insights in the Platonic Tradition," *III Convegno di Studi Bizantini*, Scuola Grande di San Marco, Venezia, 3 October 2019.
9. "Dialectic and Philosophical Divination," *Platonic Dialectic—Inquiring Into the Nature of Things*, University of Bergen, Norway, 31 May–2 June 2018.
10. "Senses in Dionysus the Areopagite," *The Sense of Divinity*, International Conference at the University of Bern, 11–12 May 2018.
11. "Damascius. La divination du principe et le silence de Platon," *Théories de la divination dans l'Antiquité tardive et à Byzance*, București, 17–18 November 2017.
12. "The self-constituted being. Proclus and Damascius," *15th annual conference of the International Society for Neoplatonic Studies (ISNS)*, Olomouc, Czech Republic, 14–17 June 2017.
13. "L'être premier chez Proclus et Denys l'Aréopagite," *Les Eléments de théologie et le Livre des causes du Ve au XVIIe siècle*, Paris Sorbonne, 14–16 April 2016.
14. "Parler de Dieu et parler à Dieu: Damascius et Denys l'Aréopagite sur le rôle de la discursivité," Université de Fribourg, Switzerland, 21 March 2016.
15. "Invoquer, nommer, être présent—Denys l'Aréopagite sur la prière," *Théories et pratiques de la prière dans l'Antiquité tardive*, New Europe College, Bucharest, 23–24 October 2015.
16. "Denys l'Aréopagite et le principe donateur de bien," *Le principe du Bien. L'héritage philosophique de l'antiquité à l'époque tardo-antique et médiévale*. Centre Léon Robin de recherches sur la pensée antique, CNRS / Univ. Paris-Sorbonne / ENS Ulm, 15 January 2015.

17. "Platonic Aporiai in a Dionysian Setting," *The 12th Annual Conference of the International Society for Neoplatonic Studies*, University of Lisbon, 16–21 June 2014.
18. "Damascius and Dionysius on silence and prayer," *International Society for Neoplatonic Studies: 11th Annual Conference*, University of Cardiff, 12–15 June 2013.
19. "Le passage vers le rien. Damascius et le principe au-delà de l'un," *The International Society for Neoplatonic Studies Tenth International Conference*, University of Cagliari, 20–24 June 2012.
20. "To step or not to step into the void: Proclus and Damascius," *Proclus Diadochus of Constantinople and his Abrahamic interpreters*, Fatih University, Istanbul, 12–16 December 2012.
21. "Au-delà de l'indicible: le mystère ineffable sans la pensée de Damascius," *La mystique théorique et théurgique dans l'antiquité gréco-romaine II.—Mystique païenne*. École Pratique des Hautes Études, Sorbonne, CNRS (Paris: 16 January 2010).
22. "La différence entre l'ineffable et l'un," *Academia platonica septimo monasteriensis*, Lausanne, 1–3 October 2009.

